



## Published Researches الأبحاث المنشورة



Title عنوان البحث	<b>A Predictive Model for an Optimal Industrial Chain Using Expert Choice: A Case Study</b> نموذج تنبؤي لسلسلة توريد صناعية مثلى باستخدام برنامج Expert Choice: دراسة حالة
Author الناشر	Eng. Paulla Youssef Batrose- Dr. Basel Sanofi- Prof. Sameer AL-Dakak المهندسة: باولا يوسف بطرس - الأستاذ المساعد الدكتور: باسل صنوفة - الأستاذ المساعد الدكتور: سامر الدقاق
Source Title اسم المجلة	Damascus University Journal for The Engineering Sciences مجلة جامعة دمشق للعلوم الهندسية
ISSN	2789-6854
Q	3378
Link رابط البحث من موقع المجلة	
Abstract خلاصة	<p><i>This research was prepared in the context of preparing for a doctoral thesis with the aim of finding a predictive model for an optimal industrial supply chain in an industrial plant (the case under study), by making a multi-criteria decision using the Expert choice program.</i></p> <p><i>An electronic questionnaire was developed on the kobo toolbox to determine and prioritize the criteria (main and sub) and then determine the specific weight of these criteria using Expert choice. The predictive model has been divided into four levels to facilitate finding a solution to the problem of specific weights for these criteria. The first level is the problem to be solved, which is to reach the optimize state in terms of shortening the length of the supply chain. The second level consists of six main criteria, and the third level consists of 19 sub-criteria that are divided on the six main criteria and the fourth level is the alternatives.</i></p> <p><i>The rational double comparison method (Sati) was used in the electronic questionnaire that was distributed to managers and their assistants in the supply chain departments in the studied case, because they have a vision of the optimize situation that the factory seeks to reach, then the data was entered into the Expert choice program to reach the qualitative weight of the criteria and alternatives.</i></p> <p><i>It was concluded that the predictive model of the industrial supply chain is agile, and by comparing the predictive situation with the current situation, it was noted that the agile strategy decreased by 6.7%, the lean strategy decreased by 11.8%, while the mixed (leagile) strategy increased by 18.9%.</i></p> <p><i>It was found that the agile strategy achieved the highest percentage after conducting the questionnaire for the optimal vision for shortening the length of the supply chain by entering the results into the Expert choice program, where it reached 52.5%, followed by the mixed (leagile) strategy with a rate of 31.1%, followed by the lean with a rate of 16.8%.</i></p> <p>أعد هذا البحث في سياق التحضير لأطروحة دكتوراه بهدف إيجاد نموذج تنبؤي لسلسلة توريد صناعية مثلى في معمل صناعي (الحالة المدروسة)، من خلال اتخاذ القرار متعدد المعايير باستخدام برنامج Expert choice. وُضع استبيان إلكتروني على برنامج kobo tool box لتحديد وترتيب أولويات المعايير (الرئيسية والفرعية) ومن ثم حُدّد الوزن النوعي لهذه المعايير باستخدام Expert choice. فقد قسم النموذج التنبؤي إلى أربعة مستويات لتسهيل إيجاد حل لمشكلة الأوزان النوعية لهذه المعايير، يتمثل المستوى الأول في المشكلة التي يراد حلها وهي الوصول للحالة المثالية من حيث تقصير طول سلسلة التوريد، ويتمثل المستوى الثاني في ستة معايير رئيسية والمستوى الثالث يتكون من 19 معياراً فرعياً قُسمت على المعايير الرئيسية الستة والمستوى الرابع هو البدائل. أُستخدمت طريقة المقارنة العقلانية المزدوجة (ساتي) في الاستبيان الإلكتروني الذي وُزِع على المدراء ومعاونيهم في أقسام سلسلة التوريد في الحالة المدروسة وذلك لامتلاكهم رؤية للحالة المثالية التي يسعى المعمل للوصول إليها ثم أُدخلت البيانات على برنامج Expert choice للوصول للوزن النوعي للمعايير والبدائل.</p> <p>أُستنتج أن النموذج التنبؤي لسلسلة التوريد الصناعية هو الرشيق وبالمقارنة بين الوضع التنبؤي والوضع الراهن لوحظ أن الاستراتيجية الرشيقة قد انخفضت بنسبة 6.7% وانخفضت استراتيجية قليل الفاقد بنسبة 11.8% بينما زادت المختلطة بنسبة 18.9%.</p> <p>تبين أن الاستراتيجية الرشيقة حققت أعلى نسبة بعد إجراء الاستبيان للرؤية المثلى لتقصير طول سلسلة التوريد وذلك بإدخال النتائج على برنامج Expert Choice حيث نسبتها 52.5% يليها الاستراتيجية المختلطة بنسبة 31.1% يليها القليلة الفاقد بنسبة 16.8%.</p>